
Shrnutí z odborné debaty k tématu zálohování proběhlé v Poslanecké sněmovně dne 16.11.2023 

Dne 16. 11. 2023 proběhla na půdě Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR pod záštitou předsedkyně 

Výboru pro životní prostředí, Ing. Jany Krutákové, a předsedkyně podvýboru pro environmentální 

legislativu EU, Ing. Bereniky Peštové, Ph.D., ve spolupráci se Sdružením místních samospráv ČR 

a Svazem měst a obcí ČR odborná debata na téma „Diskuse k zavedení zálohového systému“. 

K parametrům navrhovaného systému, představeného ze strany Ministerstva životního prostředí, 

vyslovila na jednání většina dotčených stran, včetně obcí a měst, zásadní výhrady. Mezi klíčovými 

kritickými argumenty byla zmíněna: 

 Velmi vysoká nákladovost navrhovaného zálohového systému a faktické negativní 

ekonomické dopady na občana, který má dnes možnost třídit v průměru pouhých 89 metrů 

od svého bydliště. 

 Obce a komunální svozové společnosti upozornily na postoje občanů, zjištěné 

v prezentovaném průzkumu veřejného mínění, kde většina občanů se zavedením povinných 

záloh nesouhlasí (průzkum společnosti INCOMIND je přílohou tohoto shrnutí)  

 Nízká efektivita navrhovaného zálohového systému ve srovnání se stávajícím řešením pomocí 

systému tříděného sběru v obcích a městech. 

 Nutnost řešit komplexně všechny cíle oběhového hospodářství, nikoli jen nakládání s nejlépe 

vytříditelnými a nejlépe recyklovatelnými odpady. ČR potřebuje systémové řešení pro přesun 

více než 1,5 milionu tun komunálních odpadů do recyklace.  

 Navrhovaný systém zálohování postrádá vyváženost zájmů environmentálních, sociálních 

a ekonomických a není jasné, jaký veřejný zájem ministerstvo svým návrhem hájí. 

 Navrhované ekonomické kompenzace neřeší podstatu neefektivnosti představeného 

zálohového systému. 

 Navrhovaný zálohový systém nepřináší odpovídající celospolečenské výhody ani občanům, 

ani obcím, ani většině subjektů působících společně v hospodářské soutěži. Navrhovaný 

systém tak není v souladu s veřejným zájmem. Naopak přináší výhody úzké skupině 

parciálního průmyslu.  

Účastníci akce také opakovaně žádali Výbor pro životní prostředí, aby zastřešil debatu o odpadovém 

hospodářství a koordinoval diskusi o tom, jak má Česká republika plnit veškeré cíle v odpadovém 

hospodářství s maximální možnou efektivitou a při ochraně investic, provedených v dobré víře 

obcemi a městy.  

 

Příloha – Průzkum veřejného mínění k otázkám zavedení povinného zálohování, zpracovaný 

společností INCOMIND, (Tomáš Drtina) – prezentace z odborné debaty v Poslanecké sněmovně 

konané dne 16.11.2023 
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